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Andorra

Socialdemocràcia i Progrés 
d’Andorra (SDP) opina que a dia 
d’avui, pel que fa a la negociació 
en marxa de l’acord d’associació 
amb la Unió Europea (UE), “el 
Govern va a la seva i no busca 
cap altre nivell d’implicació que 
l’aplaudiment incondicional”.  
Aquest partit considera, però, 
que l’acostament a la UE ha de 
ser vist com una “qüestió d’Es-
tat” en la qual haurien de par-
ticipar el conjunt de les forces 
polítiques representades en el 
Consell General i els agents eco-
nòmics. Els socialdemòcrates 
entenen que aquesta negociació 
“marcarà el futur d’Andorra i de 
les properes generacions”.

Per aquesta raó, el president 
d’SDP, Jaume Bartumeu, va re-
clamar ahir “un acord polític 
adoptat amb lleialtat i respecte 
a la pluralitat” en relació amb 
aquest tema. I és que, segons 
va indicar, el que està passant 
fins ara és que els grups parla-
mentaris estan rebent “tard i 
amb comptagotes” del ministre 
d’Afers Exteriors, Gilbert Sa-
boya, la documentació referent 

a la negociació, una manera de 
procedir que, segons va afir-
mar, “no es correspon amb la 
importància d’aquest tema”. 
Un exemple d’aquesta manera 
d’actuar de l’executiu és que l’es-
borrany de l’acord no va arribar 
a l’oposició fins al passat 17 de 
setembre, és a dir, dos mesos 
després que hi hagués tingut ac-
cés el ministre. Per això, segons 
va advertir  Bartumeu, SDP no 

participarà “en cap simulacre 
d’implicació destinat a beneir el 
que ja hagin decidit d’esquena a 
tothom”. 

El president d’SDP, acompa-
nyat del conseller general Víc-
tor Naudi, va explicar que ja van 
avisar el 23 d’agost que la nego-
ciació “no podia ser patrimoni 
exclusiu del govern actual, ni 
del seu grup parlamentari”. De 
moment, però, el Govern s’ha 

limitat a exposar a la Confede-
ració Empresarial Andorrana 
(CEA) i a la comissió legisla-
tiva de política exterior “una 
presentació de desafiaments i 
oportunitats en el més pur es-
til comercial i publicitari. Sense 
cap concreta aportació d’estudis 
documentats sobre la situació 
actual i les perspectives que es 
poden obrir”. 

Segons va indicar Bartumeu, 
la informació que arriba a SDP 
és “escassa i parcial” i el minis-
tre d’Afers Exteriors informa el 
Consell General “tard, a pilota 
passada”, i a més “tot apunta 
que s’estan adoptant compro-
misos a Brussel·les sense haver 
buscat abans cap acord” amb el 
conjunt dels partits amb pre-
sència al Consell. En relació 
amb aquest punt, el líder de la 
formació va assenyalar tam-
bé que de la informació de què 
disposa fins ara del resultat de 
la negociació es dedueix que  hi 
ha aspectes “que podrien millo-
rar”, si bé va emplaçar els mit-
jans de comunicació a fer un ba-
lanç concret més endavant.

Des d’SDP es posa en relleu 
que el Govern disposa de la 

majoria parlamentària per po-
der abordar en solitari aquesta 
negociació, però vol deixar clar 
també que “per emprendre ca-
mins sense retorn que aspiren 
a canviar el rumb de la història 
d’Andorra es necessita majori-
es no solament reforçades sinó 
també persistents”. En aquest 
sentit, es veu la majoria del Go-
vern d’Antoni Martí com a “de-
mocràticament indiscutible”, 
però es recorda també que DA 
només va obtenir el 37% dels 
vots a les darreres eleccions ge-
nerals, motiu pel qual SDP “exi-
geix humilitat i diàleg. Coopera-
ció, no supèrbia”. “No ens calen 
adjectius que emboliquin la tro-
ca, demanant unitat i un pacte 
de país, quan el que es busca és 
un vot favorable,  a cegues, a la 
proposta que hagin precuinat, 
sense ni tan sols comentar-nos 
els ingredients del plat”, va afe-
gir Bartumeu.

SDP recorda, a més,  que ja 
defensava un acord d’associació 
quan alguns, en referència als 
demòcrates, volien acostar-s’hi 
“...sense tocar-la” i després van 
apostar per entrar a l’Espai Eco-
nòmic Europeu (EEE).

SDP reclama la participació de tots 
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El conseller del Partit Social-
demòcrata (PS) al Comú d’En-
camp, Joan Sans, ha demanat 
a la majoria que retiri de l’or-
dre del dia del consell de comú 
de demà la votació de l’acord 
d’intencions que es vol signar 
amb Saetde amb una sèrie de 
compromisos que la corpora-
ció hauria d’assumir a canvi 
que la societat impulsi una 
important inversió a la zona 
de pistes del Pas de la Casa. El 
PS creu que el document su-

posaria una “responsabilitat 
administrativa” que “lligaria 
de mans” els propers mandats 
i, per tant, no és el moment 
adient de rubricar un conveni 
com aquest a pocs mesos de les 
eleccions comunals.

En cas de signar l’acord, ha 
avisat Sans, “es contreuen unes 
obligacions a enllestir en tres 
mesos” i que, en cas que no es 
tirin endavant, “l’altra part sig-
nant pot exigir danys i perjudi-
cis perquè no s’ha complert”. El 
conseller també posa en qüestió 
diversos punts del document 

que no acaba de veure clars. 
Així, destaca que, quan es 

parla d’un 10% de rebaixa en 
el cost de manteniment del 
Funicamp, aquest estalvi per 
al Comú quedaria compensat 
per la davallada del cànon de la 
concessió, que passaria del 6% a 
només un 5%. En fer els càlculs 
amb les xifres actuals, apunta el 
polític del PS, la xifra seria simi-
lar: uns 180.000 euros. “Faríem 
les paus; és com si ens quedés-
sim tal com estem ara”, va dir.

Un altre punt que no agrada 
és l’allargament de la concessió 

fins al 2065. “Tot és discutible, 
fins i tot aquest punt, però no 
sense consultar la població”, va 
afegir. “També ens demanen on 
són els informes jurídics que 
expliquen com es fa això”, tot 

recordant que “legalment, s’ha 
de promoure una subhasta pú-
blica i donar opcions” a altres 
possibles interessats. 

El darrer punt que, per al PS, 
també s’hauria de consultar 
a la població és l’ampliació de 
la concessió prevista a l’acord. 
“El poble ho ha de saber, són 
els primers interessats”, va po-
sar en relleu Sans, que reclama 
“promoure la publicitat sufici-
ent perquè la gent conegui què 
és aquest compromís que su-
posa una responsabilitat admi-
nistrativa”.  La petició del PS és 
clara: “Que el punt es retiri de 
l’ordre del dia i que l’acord sigui 
exposat públicament perquè la 
població hi digui la seva”. Des 
de la formació s’entén que la 
millor forma seria una consulta 
popular.

El PS demana que el Comú retiri 
l’acord d’intencions amb Saetde

encamp
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